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Інтерв'ю з послом УгорІдини в Україні, 
кінознавцем Лорандом Тотом. 

- Паие Лораиде Тот, иасамперед, 
хочу подякувати Вам за згоду 
дати ексІСЛ.юзивне іитерв'ю для 

иашого журналу. Зиаючи, що ви 

за одиією з 11рофесій кіиозІtавець, 

8 хотілося б почути про угорський 
кіиематограф від фахівця. Але, пе
редусім, розкажіть, в чому вatua 
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спецtалtзаt(ІЯ, коло зацtкавлеиь 1 

тема дисертації, адже ви захи

щалися у КОЛиШІІЬОМУ Союзі? 
- Я гадаю , починати варто не з 

дисерта ції, а значно раніше. Ще в 
о о о 

ДИТИНСТВІ Я ЖИВ ПО СуСІДСТВу З КІНО-

театрОМ , щовечора дивився фільми . 

А тод і в 40-50-і роки демонструва-
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ли чимало свпових шедеврІВ та и 

цікавих угорських фільмів. Як 

справжнє кохання - на все життя , 
. ~ . "' . 

та к 1 я и досІ закохании у КІНО . 

Пізніше , коли я студіював угорсь-
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ку мову и ЛІтературу в уншерситет1 , 
о о о 

потІ м працював , я цtкавився юно , 

товаришував з Іштваном Сабо , Фе
ренцем Кошем. Але лише з І 979 
року я вирішив серйозно зайнятися 

о о о 

сво1м захопленням 1 вступив до ас-

пірантури Акаде мії Сусп іль ни х 

Наук у Москві . Тод і ще всі були 

здивован і , шо моя робота не з істор ії 

партії чи чогось подібного , а про 
о 

взаємовпливи радянського 1 угорсь-

кого кіно. Спершу помітний вплив 

радянського кінематографа на 

угорський , а в 60 -70 - і роки з'яв 

ляється і зво ротня тенденція . Я 
дуже ретельно вивчав роботи О.Дов

женка - вони мали велике значен 

ня для угорського мистец1·ва , не з 
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точки зору зм 1сту , а творчих вирІ-

шень . Чимало про в ідних митців 

вважали своїми кумирами Олексан
дра Довженка , Дзиrу Вертова. Так 

склалося , що у 1896 році були зняті 
перші кадри і у вас , і в Угорщині . 

Коли вже є такий збі г обставин -
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варто пор!Вняти 1 подал ьшии роз-

виток. 

- А чи досліджували ви тоді су
часне кіио, зокре.л.tа фільми україн

' ських студій? 
- Ні , моя дисертація стосувалася 
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лише минулого 1 охоплювала перІ-
. . 

од вщ зародженІ-ІНЯ юно до почат-

ку 60-х роки (в Угорщині десь до 
Міклоша Янчо , а в Союзі до Гри

горія Чухрая) . Можливо , коли я 
вийду на пенсію , то спробую про-
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довжити дослщження до нашихднш. 

- Тож за сучасною термінологією 
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ви працювали в площинІ компара-

е тивістики? 
- Певно , що так. 

- Хоч ви й зміпили рід своєї діяль-
иості, але, напевио, продовжуєте 

слідкувати за процесами в кіно. 

• Тож хотілося б почути вашу думтсу 
про сучасні тенденції в угорсько
...",У кіJtематографі, иові імена. 

- Насамперед, я б хотів сказати 
про свою дотичність до кіно. Був 

час , коли я був близький до мис

тецтва - з 1974 по 1978 рік я був 
референтом по кіно в апараті nартії . 

В цей період я зібрав довкола себе 

талановиту молодь. Адже чимало з 
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тих , хто зараз зрІЛ І маистри , почи -

нал и працювати в 70-х , так і як 

Іштван Сабо, Ференц Грюнвальдсь

кий , Петер Бачо . 

Потім є ще одиІ-І ланцюжок , шо 

пов 'язує мене з сучасним кінема

тографом: мій син Томаш Тот -
кінорежисер і вчився у ВДІКу. З мо
лодшого покоління я б назвав дуже 

цікавого режисера Яноша Саса. Зок

рема його нагородили призам 

кінокритиків на Московському 
кінофестивалі , Гран - Прі в Буда

пешті І 993 року за фільм " Войцек". 

Мій син також отримав приз на 

цьому фестивалі за картину "Діти 

чавунних Богів ". 

Стосовно ж ситуац ії загалом я 
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скажу вщверто, що тои процес, якии 

дав світові такі імена , як Іштван 

Сабо, Міклош Янчо , Ференц Коша 
- зараз призупинився . Одна з при
чин в тому, що держава вже не при

діляє кіно стільки уваги , як це було 

· раніше . А ринкові відносини ще 
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дуже молодІ , 1 справжнІ меценати 

ше не з'явилися: спонсори швидше 

виділять гроші на тенніс чи футбол , 

ніж на мистецтво. І це процес, що 

відбувається ло всій Східній Європі. 
З іншого боку - засилля амери

канського кінопродукту. Не скажу, 

що в суч:асній американській куль-
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турІ немає юно , але те , шо заполо-

нило наші кінотеатри , - це субкуль

тура . В наших фільмах все-таки і 
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зараз є культурна ЦІННІсть , мораль-

ний зміст. І я переконаний , що пе

реможе Розум , а , значить , Євро-
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пеиське юно . 

-А чи маюrпь національні стрічки 

квоту в Угорщині ? Чи прийнято 
• • • 

8 
uoвr закони, яке стосуються кІне-

матографа? 

- Вже кілька років в Парламенті 

йдуть дебати, але відповідного за-
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кону ще немає , сподІваюся , що в 

найближчі рік-два його буде прий-
. . 

нято 1 ВІН визначить квоту для 
угорських фільмів, для європейсь

ких і для інших. Є ще одна пробле

ма: найбільший конкурент кіно -
ue телебачення. Кінотеатри лорож-

. . . . . 
НІІОТЬ , lХНЯ КІЛЬКІСТЬ СКОрОЧУЄТЬСЯ. 

От цифри : в 70-і роки в Будапешті 

було більше 300 кінотеатрів, а зараз 
лишилося близько 100. 

- У вас татсож кінотеатри 
відділеuі від системи виробницт

' ва фільмів? 
- Так , здебільшого вони неза

лежні. Але зараз з'являються такі 
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власники кІнотеатрІВ , що зацІкав-

лені і в продукуванні кіно себто 

стають nродtЬсерами. Але, звичай-
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но , основнии процес зараз 

здійснюється завдяки іноземним 

продюсерам . Переважно з Ні меч чи-

• 



ни. Але є й інші, зокрема, амери-
" канськии продюсер угорського по-

ходження Ендрю ВайІ-Іа зараз на 
прикладі своїх фільмів хоче довес

ти, що і в Східній Європі можна 
знімати прибуткове кіно . Я споді -

• 

• • 
ваюся, що ВІН матиме рацно . 

• 

- Па11е Тоте, розкажіть, як роз
вивається в Угорщииі фестиваль
ний npot(ec? Чи з 'явилися за ос
танні роки нові фестивалі? 
- Раніше було кілька фестивалів 
художніх ф ільм ів у Будаnешті , 
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окремо мультиnлtкацІиних , окремо 

синхронних. В останній час зали

шився лише Будапештський фести

валь , який об'єднав вс і ці різнови 

ди . Але нещодавно з'явився новий 

- ум. Дьоре- фестиваль телефільмів 
"Media wave" . До речі , в ньому бра -
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ли участь 1 укран-Ісью митцІ. 

- А як щодо зарубіжних фести

валів? Чи вдається угорським кіне

матографістам 11оказувати свої 
1 фільми ? 

- Так , перш за все , це фільми , . . . 
хоч 1 створенІ за допомогою захІд-
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них спецІал ІСТІВ , але з угорським 

змістом. Із сучасних режисерів , той 
же Янош Сас був на Берлінському 
кінофестивалі , в Торонто , в Каїрі . 

У св іті є зацікавлення до східноєв
ропейського кіно . Адже наші фільми 
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свщчать не лише про яюсь процеси 

в мистецтві , а й про те , як змінюєть

ся саме життя . 

До реч і , ваш кінофестиваль "Мо

лодість" став дуже nрестижним в 
Угорщин і . Чимало молодих хоqуть 

потрапити на нього. Мій син пред

ставляв тут у 1991 році свою карти
ну "Ангел і божевільний". Свій на

ступний фільм він би теж хотів nри 
везти сюди . 

- А над яким фільмом він зараз 
працює, і які, загалом, у .молоді є 

.можливості зuімати кіно? Чи є 
• якась система підтримки: 

грантів, фондів ? 

- Звичайно, про це було б краще 

nитати у нього самого . Це не
скінченна історія . Перше питання 

сьогодн і - як і де зібрати кошти . 

Адже зараз виробництво фільму об
ходиться в 6 разів як мінімум до

рожче , ніж у 70-80-і роки, а й тоді 
це коштувало чимало - близько 1 О 
млн . форинті в . Є така приказка: 

багато ескімосів, але мало риби . Ба

гато режисерів , що вважають себе 
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генІальними, але дуже мало тих, хто 

може дати гроші на кіно . Мій син з 
. 

великими труднощами дІстав части -

ну потрібної суми і зараз знімає 

картину "Наташа", але для завер
шення картини ще бракує коштів , 

можливо , через рік-півтора й і вда 

сться випустити . 

- Паие Тоте, цього літа в Києві 
проходила ретроспектива угорсь 
ких фільмів. Як Іtа вашу думку, 

• 
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ІІаскІльки вона характерна, реп-

резентативuа для сучасного про
цесу в кіно? 

- Гадаю , репрезентативна, але не 
у всьому . По-перше, три картини -

... 
це лише мала частинадля дегустацн . 

Але з іншого боку, це фільми ре-
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жисерш трьох поколtнь : старшого , . . 
середнього 1 молодшого , 1 ue дає 
загальне уявлення про ситуацію . Я 

був би радий показати не З, а І О 

картин . Адже в останні роки україн

ський глядач не побачив ч имало 

фільм і в , як і , на мою думку, варті 

його уваги . 

- А які нови1ш від класиків, таких 

як Міклош Янчо, Іштван Сабо? 

1 
- Зовс і м нещодавно випусти в 

св і й новий фільм " Грай , Фел і ксе, 

грай! " Міклош Янчо разом з Фе
ренцем Грюнвальдським. Ч есно ска

жу, що це вже не той фільм , за яким 

він став всесв ітньо відомим . Мож

ливо , вже дається взнаки nохилий 

вік . Але гадаю , на результат більше 
v ' 

вплинуло и те, що творч І питання 
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вир1шують не режисери , а продю-

сери , замовники. 

І 

- Чи бачили ви щось з остаиніх 

українських фільмів ? Що б ви ска

зали з цього приводу? 

- З останніх , це , мабуть, " Стра-
чені св ітанки" (режисер Г. Кохан) та 

" Москаль - чарівник " (режисер 

М . Засєєв) . 
- Останній з неиайбільш вдалих ... 
- Напевно. Шкода, що знімається 

так мало фільмів , і мало доходить 
до глядача . Така велика студія , я к 

імені О .Довженка, nрактично про
стоює. Я бачу , що nочали замовля

ти фільми на телебаченні , зокрема 

студія " І + l ". Гадаю , ue шлях май
бутнього, і замовляти треба не лише 

теле- а й кінофільми . В Угорщині 
теж відбуваються подібні процеси . 

І 

- І на завершепня пашої розмови, 

що б ви побажали читачам жур

полу икіно-Театр "? 

-Щоб з'являлися нові фільми. І , 

звичайно, хотілося, щоб українсь

кий глядач nобачив більше угорсь

ких фільмів , і щоб ми успішно бо-
• 

ролися з американською юнопро-

дукцією. Дякую вам за інтерв'ю. 

Бесіду вела 
Надія Мірошниченко. 

Нагороди 
• 

КІНО еС'ІИВ 

у Венеції 
5 вересня закінчився 54- й кіно

фестиваль у Венецїі. " Золотого лева" 
отримав цього разу ялонський ре

жисер Такес і Кітаво за фільм "Хана 
Б і ''. На думку міжнародного журі , 
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очолюваного австрал1иським режи -

се ром Джейн Кемпіон , стрічка 
в ідповідає головним вимогам фес-. . . 
TИBaJliO - СВІЖОСТІ ПОГЛЯду Та НОВИЗНІ 

втілення ідеї . 50-річний Такесі Кіта
но , який у себе на батьківщині більш 

• ..., • v v • 

вщомии як комед1инии актор 1 по-
.... ... . . 

лулярнии теле ведучии , в розмовІ з 
• • 

журнал Істами сказав, що де~КІ сце-

ни у фільм і ві н намагався зобраз и 
ти в непрямолінійній манері . Адже 
нерідко його стріч ки звинувачують 
в надлишку жорстокості. У "Хана 
Бі " глядач зн айомиться з істор і є ю 
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детектива, яки и разом з гангстера-

ми грабує ба ІІК , шоб здобути гроші . 
н а ЛJ ку ва І П·ІЯ поране І юго товари ша. 

Другого за значенням л риза- Ве-
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лико1 с пешаль І-ІОІ прсм11 журІ- удо-

стоєний фільм молодого ітмійсько

го режисера П аоло Bipui ''Ovosodo" 
(" Круто зва ре ні я йця''). Картина 

. 
рОЗПО ВІдає ПрО МОЛОДОГО ХЛОП UЯ , 

який жи ве в робітн ичому кварталі 
nортового міста Л іворно . 
Кубок Вольпі за кращу жі ночу 

рол ь було присудже ІІ о амер и 

канськй актри сі Роб і І-І Танні , яка 
знялась у фільмі режисера Боба Гос
са " Н іагара, Н і агара". Це рішення . . . 
журІ журІ·Іал Істи зустрІчали оплеска-

ми . Зовс ім і накше вони відреагува-
. 

ли на рІшен ня нагородити амери -

канця Уеслі Снайпса Кубком за 
кращу чоловічу роль. На думку кри 
тиків , фільм Майка Фіrгіса " Нічний 
спільник " не заслуговує такої на
городи . 

Хоча новий директор фестивалю 
Феліче Лаудадіо стверджує , що оці 
нюватимуться передовсім фільми , а 

не зірки , за традицією , "Золоті леви " 
було вручено за внесок у кіномис
тецтво режисеру Стенлі Кубрику , 
актору Жерару Депардьє й актрис і 
Аліді Валл і , яка , зокрема, стала відо-

• 
мою завдяки ЗІгр аним ролям у 

фільмах Мікеланджело Антоніоні . 

За матеріаламн зарубіжної 
• 

преси nІдготувала 

Ольга Лотоцька. 


